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ACTA DEL CONSELL SECTORIAL DE PERSONES AMB DISCAPACITAT 
DISTRICTE SANTS-MONTJUÏC 

 
Data: 29 de novembre de 2018, 17,30H 
Lloc: Seu del Districte de Sants-Montjuïc (C/Creu Coberta, 104, sala Cadires Vermelles) 
 
Presideixen el Consell 

• Domingo Alonso, Conseller de persones amb discapacitat, Grup municipal Barcelona 
en Comú 

• Núria Cardona i Giralt, Secretaria del Consell Sectorial i Tècnica de persones amb 
discapacitat del Districte  

 
Consellers/eres 

• Neus de Haro, Consellera Grup Municipal Demòcrata 
• Jordi Fexas, Conseller Grup Municipal ERC 
• Jose Antonio Calleja, Conseller Grup Municipal PPC 
• David Labrador, Conseller Grup Municipal C’s 

 
Representants entitats 

• Laia Margalef, Fundació ASPACE 
• Raquel Rueda, Fundació ASPACE 
• Raul Mo, Fundació ASPACE 
• Mireia Álvarez, Coordinadora de la Residència i Centre de Dia Esclat Marina 
• Jordi González, Director General Adjunt de l’Associació Esclat 
• Margarita Grau, Cap d’Àrea Social de Som Fundació 
• Santa Artiña, Associació d’Esclerosi Múltiple La Llar 
• Mª Dolores Bordanova, Associació Disminuïts Sants-Montjuïc 
• Rita Granada, Associació de Disminuïts de Sants-Montjuïc 
• Cristina Tió Rico, Coordinadora SRC Sants Montjuïc. Fundació Joia 
• Andrea Duran, Residència Tres pins-Sant Pere Claver 
• Júlia Guarro, Associació de Pares de Discapacitats Psíquics de Poble-sec. 
• Natàlia Casamitjana, Fundació Privada Artesà 

 
Persones Assistents: 19 
 
Ordre del dia 

1) Presentació de Núria Cardona, nova Tècnica persones amb discapacitat del 
Districte de Sants-Montjuïc 

2) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
3) Presentació candidatures i elecció de la Vicepresidència del Consell Sectorial 
4) Proposta creació comissió Dia Internacional 2019 
5) Torn obert de precs i preguntes 

 
 

1. Presentació de Núria Cardona, nova Tècnica persones amb discapacitat del 
Districte de Sants-Montjuïc 
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Es presenta Núria Cardona. Explica que ha estat Tècnica de discapacitats en altres Districtes, 
com al Districte de Sarrià-Sant Gervasi. Ha començat a fer algunes visites per tal de conèixer 
els serveis del Districte de Sants-Montjuïc.  
 
Demana que si a algú no li arriben els correus, li faci saber per tal d'introduir correctament 
l'adreça de correu a la seva llista. 

 
2. Aprovació de l'acta de la sessió anterior 

Jose Antonio Calleja demana que se l'inclogui a la llista de persones assistents. 
Sense més comentaris, es dóna per aprovada l'acta de la sessió anterior. 
 

3. Presentació candidatures i elecció de la Vicepresidència del Consell Sectorial 
Rita Granada anuncia que deixava la Vicepresidència del Consell Sectorial. Es va enviar un 
correu demanant candidatures però no s'hi ha presentat ningú. 
La feina de la Vicepresidència és proposar conjuntament amb la Tècnica i el Conseller entre 
dues i quatre vegades l'any la data del Consell Sectorial i fer la convocatòria. El volum de feina 
general el porta la Tècnica de persones amb discapacitat.  
 
Rita Granada demana personalment que la Vicepresidència la pogués portar una persona amb 
discapacitat. 
 
S'ofereix Santa Artiña, de l’Associació d’Esclerosi Múltiple La Llar, i és elegida. 
 

4. Proposta creació comissió Dia Internacional 2019 
A les portes del Dia de les persones amb discapacitat, més enllà de la diversitat de postures 
entre les persones que consideren que s'ha de celebrar, i les persones que no, hi ha activitats 
proposades des de les diferents entitats. De cara l'any vinent, s'ha pensat crear una comissió 
per treballar en una proposta conjunta per la celebració de l'any 2019. Es tracta que cada 
entitat pensi de quina manera li agradaria ser representada en aquest dia i aportar una pluja 
d'idees i propostes per començar a treballar-hi.  
 
Rita Granada considera que sempre és important dedicar-li un dia, però que la problemàtica és 
evident tot l'any. Proposa treballar conjuntament amb escoles i instituts per mostrar a infants i 
adolescents les capacitats que sí que tenen les persones nombrades “discapacitades”, ja sigui 
amb un acte esportiu, o un altre tipus d'activitat.  
 
Es valora que sovint infants i adolescents miren a les persones amb diversitat amb curiositat o 
temor, i és interessant ensenyar com tractar-los i apropar-s'hi. 
 
Es comparteix una activitat amb ampolles d'aigua i garrafes de 5 litres amb què s'ha fet un viver 
i un hort vertical. A partir d'aquí sorgeix la idea de presentar un taller en un centre cívic on es 
mostrin les activitats que es fan a les entitats.  
 
A partir d'aquestes iniciatives, es pot pensar com canalitzar-les en la celebració. Es nombren 
més propostes, com xerrades a la ciutadania i als afectats, 3x3 de bàsquet adaptat, entre 
d’altres. 
 
Es comparteix que al barri de Gràcia sí que es celebra el Dia Internacional de les persones amb 
discapacitat i es valora molt positivament l'impacte i la rebuda al barri. Això reforça la proposta 
d'organitzar conjuntament activitats al districte de Sants-Montjuïc. A Gràcia també es redacta un 
manifest a partir d'un tema en concret escrit entre diverses entitats. 
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Hi ha sensació per part de les persones amb discapacitat que no són escoltades i comparteixen 
problemàtiques de manca d'accessibilitat en establiments dels barris del Districte. Es recullen 
aquestes necessitats i es proposa, de cara el Dia Internacional, simular un circuit per diversos 
espais quotidians i que mostrin aquestes situacions. Es demana que els comerços siguin 
accessibles. Es valora que s'hauria d'obligar a tothom a fer-se accessible. Es comparteixen 
diverses situacions de dificultat en què es troben les persones amb discapacitat o mobilitat 
reduïda. 
 
Es demanen persones voluntàries per formar part de la comissió de preparació del Dia 
Internacional 2019. Aquesta comissió serà l’encarregada de recollir la informació de les entitats 
i donar forma a la proposta. 
 
Raul Mo pregunta si hi ha acord d'organitzar activitats diverses i accions en escoles i instituts 
en els dies propers al 3 de desembre, enlloc de fer-les totes el mateix dia. Hi ha consens amb 
que sigui així.  
 
Es proposa fer un recull a les escoles amb els infants explicant què és per a ells la discapacitat 
i què és per a les persones amb discapacitat. 
 
 

5. Torn obert de precs i preguntes 
 
Comentari / pregunta Resposta 

Rita Granada va demanar a l'anterior reunió 
si es podia fer un recull de les peticions que 
s'havien fet durant l'any, i revisar quines 
s'havien complert i quines no. 

Recorda que a l'estació de Sants hi havia 
un pàrquing amb places reservades per a 
persones amb discapacitats. A causa de les 
obres, han canviat d'emplaçament però 
ningú li ha sabut dir on són. Obligatòriament 
han de ser-hi. 

Pel que fa als autobusos, exigeix que es 
regulin els cotxets, ja que si no, les 
persones amb cadira de rodes no tenen 
espai. Els cotxets haurien de plegar-se, tal 
com demana la normativa, i sovint no es fa 
perquè s'utilitza com a carro de la compra. 

Una persona assistent demana que es 
recordi també l'accessibilitat cognitiva,  i 
s'adaptin la cartellera i les senyalitzacions.  

En aquest sentit, una persona proposa que, 
de la mateixa manera que hi ha un 
marcador de la línia al metro que marca les 
parades fetes i per fer, es pugui utilitzar un 
sistema semblant al bus, per facilitar la 

Núria Cardona parlarà amb Ferran Urgell per 
saber si aquest recull existeix, i es compromet 
a portar aquesta informació d'ara en endavant 
a les reunions del Consell. 

Pel que fa a les places d'aparcament, es 
preguntarà a llicències de Districte. 

Sobre el tema dels cotxets, una participant 
comparteix que és complicat ja que tampoc hi 
ha lloc per deixar el cotxet plegat i s'ha d'anar 
amb compte que no molesti a la resta de 
passatgers ni a la gent gran. 

Núria Cardona demana que se li enviïn les 
propostes de millora concretades i redactarà 
un document per enviar a Raul Cases de TMB 
signat pel Consell Sectorial. Explica que la 
feina que es pot fer des de serveis tècnics és 
transmetre la informació de manera formal. 
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ubicació de les persones amb discapacitat 
intel·lectual. 

Arran del tema de les obres, es comparteix 
que si no es notifica amb temps, obliga a 
les persones amb mobilitat reduïda a fer 
recorreguts més llargs sense tenir-ne 
previsió ni coneixement previ. 

 

Es demana que hi hagi més semàfors 
acústics per a les persones cegues. 

Núria Cardona recorda que n'hi ha força, però 
s'activen amb un comandament per evitar la 
contaminació acústica. 

Una persona es queixa del funcionament 
del 112 perquè les persones amb 
discapacitat no es quedin soles a casa en 
cas que la persona cuidadora tingui una 
emergència. 

S'afegeix que, sovint, no hi ha cobertura per 
a aquestes emergències. 

S'explica que s'està fent un treball d'ètica per 
a professionals sanitaris i mostrar com atendre 
als col·lectius amb discapacitats. S'ha treballat 
amb l'Hospital del Mar i hi ha intenció de 
treballar amb l'Hospital Clínic, Hospital Vall 
d'Hebron i també amb els serveis del 112. 
Enviaran el document i es presentarà al 
Consell Sectorial per poder afegir el que 
calgui. 

Rita Granada recorda que fa 15 anys que 
demana un ascensor i celebra que ja s'està 
instal·lant. 

Explica, també, que al barri de la Marina hi 
ha molts carrers que estan en mal estat per 
a passar-hi amb cadira de rodes (Passeig 
de la Zona Franca, carrer del Port, carrer 
Mineria, etc). 

Una persona explica que la tasca de fer 
fotos ja la va fer conjuntament amb 
ASPACE, però a l'hora de la veritat no es va 
fer la feina que l'Ajuntament havia promès. 

S'explica que hi ha una aplicació de 
l'Ajuntament on es pot enviar una foto i la 
ubicació del problema. 

Núria Cardona demana que no es rendeixin 
amb la tasca de fer fotos per denunciar perquè 
la filosofia de les persones que treballen a 
l'Ajuntament és voluntat de millorar la ciutat, i 
moltes vegades sí que serveix rebre la 
informació per part de ciutadans, ja que 
aquesta informació queda per escrit i cal 
respondre-la. 

Rita Granada explica que al desembre 
tancarà l'Associació de Disminuïts de 
Sants-Montjuïc després de 28 anys de 
feina. 

 

Rita Granda explica que també hi ha guals 
que estan amb un pendent del 20%. En 
concret, al Passeig de la Zona Franca amb 
cantonada Foneria, no s'hi pot passar a 
causa de l'excés de pendent. Demana un 
pressupost concret per tal de millorar 
l'accessibilitat de la via pública. 

Finalment demana que l'Ajuntament del 
Districte faci una normativa perquè els 
establiments de cara al públic del Districte 
no tinguin un graó a l'entrada i no es doni 
cap llicència d'obertura si no compleix 
aquesta normativa. 

Núria Cardona aprofita per explicar que el Pla 
d'Accessibilitat de Barcelona compta amb un 
arquitecte d'un Pla d'Ocupació que ha fet una 
diagnosi del Districte, no només de la via 
pública, sinó també dels equipaments 
municipals per veure el nivell d'accessibilitat 
en què es troben. Properament es recolliran i 
presentaran els resultats. A partir d'aquí es 
farà una nova diagnosi per pensar com fer 
una ciutat més accessible.  

En el moment que es pugui fer la presentació 
dels resultats, es portarà al Consell Sectorial 
perquè els expliquin. 
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Insisteix que es concretin les demandes per 
fer-les arribar a les comissions de 
manteniment i obres, per posar-hi solució. Es 
poden fer arribar aquestes situacions 
detectades a través de l'aplicació de 
l'Ajuntament o bé enviar-li a Núria Cardona. 

Rita Granada pregunta si per acudir al 
Consell s'ha de formar part d'alguna entitat. 

Es respon que no és necessari i es celebra 
que continuï participant de les reunions, com a 
persona molt activa i compromesa. 

 
Sense més comentaris, es dóna per finalitzada la sessió. 


